

[1]宛文博,葛怡,毕军,等.灾害恢复力研究进展——基于文献调查的分析[J].自然灾害学报,2010,04:17-22.

WAN Wen-bo,GE Yi,BI Jun,et al.Research advance in disaster resilience:a literature survey-based analysis[J].,2010,04:17-22.

点击

复制

灾害恢复力研究进展——基于文献调查的分析(PDF)

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2010年04期 页码: 17-22 栏目: 出版日期: 2010-04-09

Title: Research advance in disaster resilience:a literature survey-based analysis

作者: [宛文博¹](#); [葛怡¹](#); [毕军¹](#); [史培军^{2; 3; 4}](#)

1. 污染控制与资源化研究国家重点实验室, 南京大学环境学院, 江苏 南京 210093;
2. 北京师范大学资源学院灾害与公共安全研究所, 北京 100875;
3. 北京师范大学环境演变与自然灾害教育部重点实验室, 北京 100875;
4. 民政部、教育部减灾与应急管理研究院, 北京 100875

Author(s): [WAN Wen-bo¹](#); [GE Yi¹](#); [BI Jun¹](#); [SHI Pei-jun^{2; 3; 4}](#)

1. State Key Laboratory of Pollution Control & Resource Re-use, School of the Environment/Nanjing University, Nanjing 210093, China;
2. Institute of Disaster and Public Security, College of Resources Science and Technology, Beijing Normal University, Beijing 100875, China;
3. Key Laboratory of Environment Change and Natural Disaster, MOE, BNU, Beijing 100875, China

关键词: [恢复力](#); [灾害](#); [文献述评](#); [对应性分析](#)

Keywords: [resilience](#); [disaster](#); [literature survey](#); [correspondence analysis](#)

分类号: X4

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 作为综合风险管理的重要组成部分,灾害恢复力已为学术界、经济界与社会界所高度重视.通过对灾害恢复力文献的收集和回顾,运用系统分析方法,定量追踪了灾害恢复力研究的演变过程并深入挖掘其内在规律性.利用ISI Web of Science数据库,共选取样本文献482篇,对其进行了发展趋势、时段特征、作者属性、学科属性和研究类型等定量分析,并利用SPSS进行了对应性分析.分析发现,灾害恢复力研究从不同时期的单一研究正向目前的多类别、多学科交融发展.同时,对国内有关灾害恢复力研究的发展做了简要分析,发现中国有关灾害恢复力的研究尚有待加强,需要更多学者的关注和参与,以更好地应对我国灾害的防治和消减.

Abstract: Disaster resilience,as an important component of the comprehensive risk management,has been given great attention by the academic,economic and social circles.Based on the collection and review of the literature of disaster resilience,this paper quantitatively tracks the evolution of the study of disaster resilience and deeply taps its internal regularities by using the system analysis.The authors chose the ISI Web of Science database to select a total of 482 samples of literature,quantitatively studied these samples.They analyzed the

导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(1043KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

统计/STATISTICS

摘要浏览/Viewed 133

全文下载/Downloads 80

[评论/Comments](#)



publishing time, attributes of keywords, the author attributes, the author disciplinary affiliation and research type of the samples by the correspondence analysis with SPSS, and found that the direction of literature developed from a single study to a multi-class, multi-disciplinary tide. In addition, the paper briefly analyzes the development of the disaster resilience research at home, and finds that the study of China-related disaster resilience need to be strengthened and need attention and participation of more scholars, so as to deal with disaster prevention and mitigation in China.

参考文献/REFERENCES

- [1] 黄崇福. 自然灾害风险分析[M]. 北京: 北京师范大学出版社, 2001: 1-2.
- [2] 赖斯主. 环境管理[M]. 吕永龙, 译. 北京: 中国环境科学出版社, 1996: 2-3.
- [3] 刘婧, 史培军, 葛怡, 等. 灾害恢复力研究进展综述[J]. 地球科学进展, 2006, 21(2): 211-218.
- [4] 刘婧, 方伟华, 葛怡, 等. 区域水灾恢复力及水灾风险管理研究以湖南省洞庭湖区为例[J]. 自然灾害学报, 2006, 15(6): 56-6.
- [5] Gurabardhi Z, Gutteling J M, Kuttschreuter M, et al. The Development of Risk Communication: An Empirical Analysis of the Literature in the Field[J]. Science Communication, 2004, 25(4): 323-349.
- [6] 史培军, 郭卫平, 李晓兵, 等. 减灾与可持续发展模式从第二次世界减灾大会看中国减灾战略的挑战[J]. 自然灾害学报, 2005, 14(3): 1-7.

备注/Memo: 收稿日期: 2009-6-23; 改回日期: 2009-8-12。

基金项目: 国家自然科学基金(40771080); 国家社科基金重大项目(06&ZD02606&ZD025)

作者简介: 宛文博(1986-), 女, 硕士研究生, 主要从事环境风险研究

通讯作者: 毕军, 男, 教授. E-mail: jb@inju.edu.cn

更新日期/Last Update: 1900-01-01